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كعلاج لسرطان  مكانية استخدامهااو (القورو) نبتة الكولا ستخدام مستخلصااستحثاث موت الخلايا المبرمج ب

 الدم

 :اسم الطالب 

 حمده عنيزان السعيدي

 :اسم المشرف 

 الدكتور طلال حسين قدح 

 
فو   صوعوب الخبيثو  اوثثرددرانيوو رحد انوواع اوراام أيعتبر سرطان الدم هو  تعددةنواع السرطانات المأمن بين 

ن لهوا العديود مون او واا اليانبيوو مثو  أإلا  دلى الرغم من فعالي  الخيااات التقليديو لعلاج سرطان الدم .تشخيصها

تفكيور العلموا  البواحثين فو  سورطان الودم اتيوو بنوا  دلوى كلو  . السمي  الخلوي  رمقارم  الخلايا السرطانيو للعولاج

, حوديثا. دشاب الطبيو الت  تمتل  تأ يرات مضادة للسرطانل استخدام خيااات بديلو للعلاج مث  اوحو( اللوثيميا)

اخذت بالادتباا ثعلاج رادد رحودي  لعودة انوواع مون السورطانات بموا فو  ( Kola Nut)الكولا   مستخلصات نبت

ثمضواد  نبتو  الكوولا احتماليوو مسوتخل  ، قمنا بالتحقيق ف  توأ يرربنا  دلى كل   .كل  سرطان الثدي رالبررستاتا

 005إلوووى  05لعووودة تراثيوووا ابتووودا ا  مووون ( K562 Cell Line)سووورطان فووو  خلايوووا الووودم ال يووور ليمفاريووو  لل

لتقيووويم قداتوووو دلوووى دووولاج سووورطان الووودم ركلووو  مووون خووولال اسوووتحثا  مووووت الخلايوووا المبووورم   مووو /ميكررغووورام

(Apoptosis),  السورطان انهوا غيرقواداة دلوى تشو ي  مليو  مووت الخلايوا  دون خلايوادوادة  ف  حين ان المعررف

صوب   التريبوان  اسوتخدام طريوق دون  (K562) سرطان الدم خلايا هذا الإجرا  المحتم  دلى تم تحقيق. المبرم 

جهووا  ر اسووتخدام  ,لفحوو  معوودل تكووا ر الخلايووا رموتووو( Resazurin)رثاشوو  ( Trypan Blue)الااقووا  

 FITC/Propidium Iodide and 7-AADلايوووا المصوووبوغو باالكواشووو  الفلوسوووايتومتري لفحووو  الخ

Annexin V- لفح  الدقيق لموت الخلايا المبرم  ر قياس تطواالدراة الحيوي  للخلايا ل ل  رك(Cell Cycle 

Assay)  الودم ال يور لمفاريوو بشوك  راحوع دلوى خلايوا ا وَر أن مستخل  نبتو  الكوولا أثدت النتا  . دلى التوال 

K562 بنوديوَو المبورم  المنوت م  رحفوا أيضوا مووت الخلايوا, نمو رانتشواا الخلايوا ، حي  ان المستخل   بطَ من

ر  02ركل  بعد فتورة حضوانو تقريبا % 05بنسب    (Late Apoptosis)رالمتأخر, (Early Apoptosis)المبكر

 يواداد تودايييا مور ااتفواع نسوب  اليردو المعاليو   ردلارة دلى ماسبق ، رجد أن معدل تثبيط الخلايا .ساد  24

 K562 (لوحظ أيضا أن مستخل  نبت  الكولا أرق  الدراة الحيوي  للخلايوا , رمن المثير للاهتمام .رمده المعالي 

(Cell Cycle Arrest  طووا  فوG2/M  نتوا   هوذه , أخيورا. توأ ير يعتمود دلوى نسوب  الترثيوا رمودة اليردو ب

ل  نبت  الكولا يحتمو  ان يكوون لديوو امكانيو  دلاجيو  لسورطان الودم ال يور لمفواري الدااس  اشاات إلى أن مستخ

 .رايضا ررفرت لنا اؤى جديدة لفهم مليات دم  مستخل  نبت  الكولا
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Among several types of malignancies, leukemia is one of the most aggressive types of 

cancer with poor prognosis. Although traditional leukemia treatments are effective, 

several side effects could be developed. Alternative therapy options such as medicinal 

herbs that possess anticancer activity were investigated. Recently, the potential uses 

of Kola nut extracts have been considered a promised novel treatment for several 

forms of cancer including breast and prostate cancers. Because the efficiency of this 

natural plant has not been previously identified on leukemia before, based on that, we 

investigated the effect of this attractive potential anticancer medicinal plant in a 

human myelogenous leukemia cell line K562 at different concentration levels from 50 

to 250µg/ml to evaluate its ability to treat leukemia through induction of apoptosis, 

since cancer cells are usually unable to drive this mechanism. This potential targeted 

action was investigated in K562 cells; by Resazurin and Trypan-blue dye exclusion 

assays for cell viability, and flow-cytometric analysis of Annexin V-FITC/Propidium 

Iodide, and 7-AAD stained cells for evaluation of apoptotic cells and progression of 

cell cycle, respectively. Results confirm that K562 cells were clearly affected by Kola 

nut extract, where the extract obviously inhibited the proliferation of leukemia cells 

and it successfully induced cell death, early and late apoptosis, by approximately 30% 

after 24 and 48 hours incubation. Interestingly, it is found that the inhibitory effect of 

Kola nut extract on K562 cells was gradually increased in a dose-and time-dependent 

manner. In addition, it was noted that Kola nut extract prompted cell cycle arrest in 

G2/M phase in a dose and time dependent fashion. In conclusion, these initial results 

suggest that Kola nut extract may successfully be great therapeutic possibility agent 

obtained from natural plants against myelogenous leukemia. They provide new 

insights in understanding the mechanisms of Kola nut extract. (298 words) 

 

 


